



DIOCESE OF SAN BERNARDINO OFFICE OF THE BISHOP

Dear Sisters and Brothers in Christ,

Peace and wellbeing to you and your families!

Today, we have received the sad news of the passing of our beloved Holy Father, Pope Francis. Let us, in our local Church, yet united with all believers around the world as the Body of Christ, lift up our prayers for his eternal rest. This holy man of God, successor to the throne of St. Peter, is now in the arms of our Lord, whom he loved so dearly. In the days to come we will continue to pray for our Pope Francis, and we will reflect on his beautiful legacy as the shepherd of our Universal Church. He called us to go out to the margins of society to listen to the wounded ones, the poor and disenfranchised, to welcome all of them in the Church. Among many other things, he alerted us in a special way through his encyclical letter *Laudato Si* to the perilous condition of the earth and our responsibility to care for all of God's creation. The papacy of Pope Francis was marked by his humility. He truly modeled the servant leadership of the Lord Jesus. In reintroducing the idea of Synodality to the Church, he invited us to listen to one another, and to journey together, sharing in the leadership and mission of the Church. He was a free man who was not afraid to speak to us plainly about the need to change old processes, systems and thought patterns that he believed had taken us away from the Gospel. We give thanks to God for the fresh and revolutionary spirit of our Holy father Pope Francis!

Now is also a time for us to lift up our prayers for our Mother Church and for those in the Conclave who will soon begin the sacred process of electing our next shepherd. We trust in the wisdom and the providence of the Holy Spirit, who has always guided us in these moments of mourning and uncertainty.

Eternal rest grant unto Him O Lord. And let perpetual light shine upon him. May he rest in Peace. Amen!



DIOCESE OF SAN BERNARDINO OFFICE OF THE BISHOP

Queridos Hermanos y Hermanas en Cristo,

¡Paz y bienestar para ustedes y sus familias!

Hoy hemos recibido la triste noticia del fallecimiento del Santo Padre, el Papa Francisco. En nuestra Iglesia local, y unidos con todos los creyentes como Cuerpo de Cristo, levantemos nuestras oraciones por su descanso eterno.

Este hombre santo de Dios, sucesor del trono de San Pedro, ahora está en los brazos de nuestro Señor, a quien amaba tanto. En los días venideros continuaremos orando por nuestro Papa Francisco, y reflexionaremos sobre su bello legado como pastor de nuestra Iglesia Universal.

Él nos llamó a salir a las periferias de la sociedad para escuchar a los que estaban heridos, los pobres y los desposeídos, a darles la bienvenida a nuestra Iglesia. Entre otras cosas, nos alertó de manera especial por medio de su encíclica Laudato Si a la condición peligrosa de la tierra y nuestra responsabilidad de cuidar por toda la creación de Dios. El papado de Francisco fue marcado por su humildad. Realmente modeló el liderazgo de servicio como el del Señor Jesús. En replantear la idea de la Sinodalidad a la Iglesia, nos invitó a escucharnos los unos a los otros, a caminar juntos, compartiendo el liderazgo y la misión de la Iglesia. Él era un hombre libre, que no tuvo miedo de hablar con sencillez sobre la necesidad de cambiar procesos, sistemas y maneras de pensar viejos que él creía que nos habían desviado del Evangelio. ¡Le damos gracias a Dios por el espíritu renovador y revolucionario del Papa Francisco!

Ahora también es el tiempo de levantar nuestras oraciones por nuestra Madre Iglesia y por aquellos en el Cónclave que pronto comenzarán el proceso sagrado de elegir a nuestro siguiente pastor. Confiamos en la sabiduría y la providencia del Espíritu Santo, quien nos guía en estos momentos de duelo e incertidumbre.

Concédele, Señor el Descanso Eterno. Y que brille para él la luz perpetua.